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■ Jak byste shrnul uplynulých dvanáct
měsíců?
Letošní rok jsme v začátku dobře rozjeli. Byli
jsme připravení, nijak jsme neblbli. Ale kaž-
dým měsícem s tím, jak se komplikovala hos-
podářská, evropská a světová situace, se nám
přitěžovalo. A prudký nárůst energií byl šok
pro všechny. Velmi nervózní bylo i očekávání,
jak se k tomupostaví stát. HlavněmimoPrahu
vidím, že podniky, ať už malé, střední, nebo
velké, si uvědomují, že se ničím neprovinily,
že neudělaly žádné špatné podnikatelské roz-
hodnutí. Nekupovaly luxusní jachty ani leta-
dla. Přitom začínají mít potíže. My jsme třeba
investovali velmi intenzivně do technologií,
robotizace, do opravy a údržby, aby to bylo
zase na dlouhou dobu. Volili jsme technolo-
gie, které jsou špičkovénejen v Evropě, ale i ve
světě, a když jsme to pomalinku dokodrcali,
najednou zjišťujeme, že se třeseme v zákla-
decho to, jestli topřežijeme.Přitomjsmezdra-
vá firma! Dneska už jsem si zakázal vzlykat na
schodech ministerstev, jestli nám stát pomů-
že, nebo ne, beru do úvahy po mnoha jedná-
ních, že námnepomůže, že si musíme pomoct

sami. (Aktuálně chystá vláda zastropování cen
energií i pro velké firmy, rozhodnout by se
mělo běhemměsíce, pozn. red.) Je to sice ner-
vové zatížení pro nás manažery, ale nejvíc mě
trápí rozčarování lidí. Taková tadeka, která leží
na lidech. Ten dopad na psychiku je obrovský.
Já jezdím po našich závodech a zaměstnanci
už nezačínají otázkou, jestli jim zvýšíme platy,
ale chtějí slyšet, jestli nebudeme propouštět.
Bojí se, aby nepřišli o práci. A zdá se mi, že už
trošku ztrácejí víru v lepší zítřky.
■ Na jednu stranu máte výhodu v tom, že
dělátemléčnévýrobky, jež jsoupředmětem
denní spotřeby…
To je sice pravda, jíst se musí a bude, naproti
tomumáme nevýhodu, že k výrobě potřebuje-
me hodně energií. Všechno musíme vychladit,
uvařit a znova zchladit nebo zmrazit a finální
výrobky rozvézt do obchodů. Nafta, elektrika,
plyn nás táhnou ke dnu. A netýká se to jen nás.
Mám tady obchodníky, kteří chodí kontrolo-
vat, jak se nakupuje naše a konkurenční zboží.
Azrovnapředchvílímiholky,kterépřijely zPra-
hy a z krajských měst, vykládaly: „Kdybyste
viděl, kolik stojí putimská pomazánka! Patnáct
deka třicet korun!“ Samozřejmě že jsme z toho
všichni vyjevení. Mně taky není dobře, když
vidím, za kolik dodáváme naše zboží a kolik
pak na pultech i s přiměřenou přirážkou toho
řetězce stojí. Nadávají mi, dostávám výhrůžné
e-maily, co mně všechno udělají a že mi nebu-
doupřispívatna šatyodBosse.Ale jak jimmám
vysvětlit, že si nemůžu pomoct, že jestli chci
dělat máslo dobře, poctivě a kvalitně, musím

„Nafta, elektrika a plyn nás táhnou ke dnu. A netýká se to jen nás,“
říká MILAN TEPLÝ (73), šéf a majitel jihočeské Madety, největší
mlékárenské skupiny v Česku. I za mléko letos zaplatí téměř
o miliardu více než loni. Ale hlavněmu v poslední době dělá vrásky
na čele obava, že kvůli injekci v přepočtu téměř 5 bilionů korun,
které chce německá vláda uvolnit na podporu svých podniků, by
jeho výrobky už cenou nemohly konkurovat těm německým.

Lidé sáhnou po tom levnějším

razného zvýšení ceny bychom se dočkali
třeba právě u červeného masa. To potom
nebude dostupné sociálně slabším skupi-
nám,“ řekl Ing. Pivoňka…
Nám se obecně Nutri-Score nelíbí. Jsme
přesvědčeni o tom, že rozdělování na
zdravé a nezdravé potraviny je špatně.
Žádná taková definice podle nás neexis-
tuje. Spotřebitelé určitě nějaké jasné zna-
čení potřebují, protože nemají u regálů
tolik času na rozhodování, ale tohle je až
příliš zjednodušující. Navíc systém Nu-
tri-Score nebere vůbec v potaz vitaminy,
stopové minerální látky, vlastně ani způ-
sob, jakým se potravina konzumuje. Tře-
ba na sladkých jablkách je „C“, protože
jsou sladká. A vedle toho zmražené hra-

nolky mají nejlepší hodnocení „A“. A už
nikdo nebere v potaz, že hranolky musí-
te ještě tepelně upravit, že je nebudete jíst
rovnou z mrazáku. Vyčítáme tomu i to,
že hodnocení nebere ohled na přídatné

látky. Chcete-li dnes snížit ve výrobcích
množství cukru, tuku, soli, můžete to
dělat buď přirozeně postupnými kroky,
anebo to můžete ze dne na den nahradit
nějakou přídatnou látkou. Umělými sla-

▲ „Šestačtyřicet posledních let jsemnedělal
nic jiného nežmlíkaře, ale nic podobného jsem
nezažil,“ říká k energetické kriziMilan Teplý,
podle loňského žebříčku časopisu Forbes jeden
ze stovky nejbohatších Čechů smajetkem
v odhadované výši 5,5miliardy Kč.
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